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ساخت فیلم کوتاه یک مسیر امتحان پس 
داده و کامل برای ورود به دنیای فیلمســازی 
است و در میان راه های موجود، بهترین گزینه 
به شمار می رود. خلاقانه ترین اتفاق ها در سینمای کوتاه رخ 
می دهد و در سال های گذشــته این گونه سینمایی موفق تر 
از سینمای بلند در کشــور عمل کرده است. فیلم کوتاه در 
جشنواره فیلم فجر نیز مســیر پرفراز و نشیبی را طی کرده 
است. از سال های آغازین که بزرگانی مثل کیانوش عیاری و 
مرحوم کیومرث پوراحمد در این بخش فیلم داشتند تا همین 
امروز که تقریبا همه اهالی سینما معتقد هستند »فیلم کوتاه 

بهترین مسیر ورود به سینمای بلند است«.
حضور فیلم کوتاه داستانی در جشنواره فیلم فجر نه تنها 
نشانه ای از تنوع و غنای سینمای ایران است، بلکه فرصتی 
برای بیان خلاقیت و نوآوری سینماگران جوان فراهم می آورد. 
روزنامه صبا نیز با مهم دانستن این حوزه که می تواند در رشد و 
نمو سینمای بلند جریان ساز باشد در ادامه گفت وگوهای خود 
با کارگردانانی که فیلم هایشان در جشنواره ۴3 فیلم فجر به 
نمایش در آمدند به سراغ چهار کارگردان دیگر از لیست ۴۴ 

فیلم کوتاه راه یافته به این جشنواره ملی رفته است. 
در ادامه گفت وگــوی خبرنگار روزنامه صبــا با صحرا 
اســداللهی، کارگردان فیلم کوتاه »تاری«، سعید ملتجی 
کارگردان فیلم کوتاه »پیام«، مرتضی آقاجانی کارگردان فیلم 
کوتاه »گیاه خوار« و رضا میرزایی کارگردان فیلم کوتاه »کین 

آختن« را می خوانید.

سعید ملتجی کارگردان فیلم کوتاه »پیام«:
سفری واقع گرایانه به عمق جنگ غزه از دریچه سینما

سعید ملتجی، فارغ التحصیل سینماست. وی تقریباً بیست سال 
است که در حوزه سینما مشغول فعالیت اســت. بیشتر تجربیات او 
در این سال ها بر محور تدوین بوده، اما گهگاه در مقام کارگردان نیز 
فیلم های کوتاه داستانی و مستند تولید کرده است. فیلم کوتاه »پیام« 

آخرین ساخته اوست.

ایده ساخت فیلم »پیام« از کجا نشأت گرفت؟ 
در همان ماه های ابتدایی جنگ غزه بود که در پی مشــکلات در 
خبررســانی، بخش عمده اخبار را خبرنــگاران و همچنین مردم از 
طریق تلفن های همراه خود در شــبکه های اجتماعی به اشــتراک 
می گذاشتند. همین روزها بود که کشته شدن تعداد زیادی خبرنگار 
تیتر خبرگزاری های بزرگ دنیا شــد. اینگونه بــود که انگیزه نهایی 

ساخت فیلم »پیام« با الهام از واقعیت به وجود آمد. 
چه مدت صرف بازنویسی فیلمنامه شد؟

تصمیم داشتیم فیلم را به سرعت بسازیم و منتشر کنیم، بنابراین 
از لحظه شکل گیری ایده و کلیات داســتان، همزمان بخشی از روند 
پیش تولید را آغاز کردیم و فیلمنامه در این مدت همزمان نوشــته 

می شد تا بتوانیم سریعاً وارد مراحل تولید شویم.
پیش تولید چقدر طول کشید؟

روند پیش تولید تقریباً یک ماه زمان برد. یکی از بخش های اصلی 
و زمان بر آن انتخاب لوکیشن بود، چرا که باید حتماً شباهت زیادی به 
واقعیت می داشت و همچنین نکته مهم دیگر این بود که باید امکان 

انجام جلوه های ویژه جنگی را برای ما فراهم می کرد.
چالش های اصلی شما در ساخت این فیلم کوتاه چه بودند؟

یکی از بزرگ ترین چالش ها، زبان فیلم بود. این اثر به زبان عربی 
ساخته شده و یافتن بازیگری مسلط به این زبان دشوار بود. همچنین، 
بازسازی لوکیشن های جنگی و خلق فضایی نزدیک به واقعیت جنگ 

در غزه، به دلیل محدودیت های لوکیشن، چالشی دیگر بود.
نحوه انتخاب بازیگران و روند تمرین با بازیگران چگونه 

بود؟
به این دلیل که زبان فیلم ما عربی بود، طبیعتاً انتخاب بازیگر برای 
ما در حد بازیگران ایرانی مسلط به زبان عربی محدود می شد. در این 
بین به انتخاب هایی رسیدیم، اما در نهایت و به شکر خدا خانم فاطمه 
علی، که بازیگر اهل سوریه هستند، انتخاب شدند و ما را در این مسیر 
همراهی کردند. نقش آفرینی ایشان در فیلم بسیار دیده شد و نقش 
بسزایی در داستان داشت. در ارتباط با روند تمرین نیز باید بگویم که 
ما ۲ روز قبل از تولید، به همراه ایشان و بازیگردان فیلم، جناب آقای 
سعید ولی زاده، همزمان با آماده ســازی صحنه ها در لوکیشن ها به 

تمرین پرداختیم.

لوکیشن فیلمبرداری کجا بود و تولید چند روز طول کشید؟
همانطور که گفتم، به دلیل اینکه ما نیاز به لوکیشنی داشتیم که 
علاوه بر شــباهت به واقعیت، امکان انجام جلوه های ویژه جنگی را 
نیز فراهم کند، نهایتاً در خارج از شهر مشهد به لوکیشن مدنظرمان 
دسترســی پیدا کردیم و چون تمام فیلم می بایست در تاریکی شب 

اتفاق می افتاد، 4 شب فیلمبرداری به طول انجامید.
تاکنون بازخورد عموم به این فیلم چگونه بوده؟

شکر خدا بازخوردها تا امروز خیلی خوب بوده است. البته باید از 
تمام عوامل تشکر کنم، چراکه این فیلم محصول یک کار تیمی است و 
اگر هر موفقیتی داشته، حاصل تلاش و هنر تک تک عوامل عزیز است.

صحرا اسداللهی، کارگردان فیلم کوتاه »تاری«: 
روایتی را تصویر کردم که سال ها در ذهنم نقش بسته بود 

»تاری« سومین فیلم کوتاه داستانی صحرا اسدالهی است. البته او 
موفق به ساخت سه مستند بلند نیز شده است. ناگفته نماند که ایشان 
در حرفه بازیگری نیز در آثار بسیاری ایفای نقش کرده است. اسدالهی 

درباره فرایند ساخت فیلم به صبا گفت.
بیشتر دغدغه بازیگری دارید یا کارگردانی؟

علاقه و هدف اصلی ام بازیگری است، اما امروزه آنقدر انتخاب شدن 
سخت است که ترجیح می دهم برخی کارها را خودم انجام دهم تا در 
این عرصه فعال باشم. البته که فارغ التحصیل رشته کارگردانی سینما 

نیز هستم.
ایده ساخت فیلم »تاری« از کجا سرچشمه گرفت؟

فیلمنامه را مشترک با یکی از دوستانم نوشتیم. ایده اصلی از خودم 
بود و سال ها در ذهنم روایت می شد، به گونه ای که انگار زنی سرگردان 
به همراه کودکی در ذهنم تصویرســازی می شد. به همین خاطر هر 
لحظه احســاس می کردم که باید برای این تصویر دست به کار شوم 
و برایش فیلمنامه ای خلق کنم. تــا اینکه طرح اصلی فیلمنامه برایم 
تداعی شد و آن را به نگارش درآوردیم. این نگارش و بازنویسی حدود 

یک ماه و نیم زمان برد.
زمان تولید فیلم با چالشی روبرو نبودید؟

در واقع بازیگر نقش اصلی فیلم یک دختربچه یک ساله بود و کار 

گفت وگوی صبا با چهار کارگردان فیلم کوتاه

فیلـم کوتـاه بهتریـن مسـیر ورود بـه سـینمای بلنـد 

گفت و گو

معصومه دهقان


